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ACTA  

COMITÈ EXECUTIU DE L’FMC DE 27 DE SETEMBRE DE 2021 

 

 

S’inicia la sessió a les 16.05 hores a través de la plataforma Zoom. 

Hi assisteixen: Olga Arnau i Sanabra, Presidenta de l’FMC i alcaldessa de VILANOVA I LA GELTRÚ; Rosa Pujol 
Esteve, alcaldessa d’AITONA; Lluís Guinó i Subirós, alcalde de BESALÚ; Montserrat Candini i Puig, alcaldessa 
de CALELLA; Eduard Rivas Mateo, alcalde d’ESPARREGUERA; Carles Luz i Muñoz, alcalde de GANDESA; 
Ignasi Simon Ortoll, alcalde de LLIÇÀ D’AMUNT; Natàlia Figueras Pagès, alcaldessa de MAÇANET DE LA 
SELVA; Àlex Garrido Serra, alcalde de MANLLEU; Xavier Fonollosa Comas, alcalde de MARTORELL; Francesc 
Alemany Martínez, alcalde de PALAFOLLS; Lourdes Aluja Matas, alcaldessa de PRADELL DE LA TEIXETA; 
Lídia Muñoz Cáceres, alcaldessa de SANT FELIU DE LLOBREGAT; Maria Lourdes Fuentes Faig, alcaldessa de 
SANTA CRISTINA D’ARO; Narcís Fajula i Aulet, alcalde de SARRIÀ DE TER; Albert Coberó Aymerich, alcalde 
de SÚRIA; Maria Alba Pijuan Vallverdú, alcaldessa de TÀRREGA; Sergi Vallès Domingo, alcalde de 
TORRELLES DE FOIX; Josep López i Ruiz, alcalde d’ULLÀ; Noemí Trucharte Cervera, alcaldessa de 
VILANOVA DEL CAMÍ; Josep Bigorra Llauradó, alcalde de VILAPLANA; Magí Rovira, Secretari General; 
Susanna Mérida, Secretària general adjunta; Roser Colomé, Secretària general adjunta; Eugènia Revilla, lletrada 
dels serveis jurídics i Elisabet P. Redortra, de la Secretaria General de l’entitat. 

 

Excusen la seva assistència: Adam Tomàs i Roiget, alcalde d’AMPOSTA; David Bote Paz, alcalde de MATARÓ; 
Laura Campos i Ferrer, alcaldessa de MONTCADA i REIXAC; Xavier Amor Martín, alcalde de PINEDA DE MAR; 
Lluís Mijoler Martínez, alcalde del PRAT DE LLOBREGAT; Marta Farrés Falgueras, alcaldessa de SABADELL; 
Mireia Ingla i Mas, alcaldessa de SANT CUGAT DEL VALLÈS i Imma Ferret Raventós, alcaldessa de SANTA 
MARGARIDA I ELS MONJOS. 

 

 

ORDRE DEL DIA 

 

1. Aprovar, si escau, l’acta de la sessió ordinària del 19 de juliol de 2021.  

2. Informe d’activitats i de gestió de l’FMC corresponent al mes de juliol de 2021. 

3. Aprovar, si escau, la Declaració de Barcelona sobre polítiques del temps. 

4. Nomenament dels diferents representants de l’FMC a les comissions mixtes i òrgans de participació i 
col·laboració amb la Generalitat de Catalunya. Ratificar, si escau. 

5. Ratificar, si escau, les observacions i/o aportacions a diferents projectes normatius elaborades pels serveis 
tècnics i jurídics de l’FMC:  

a. Anteproyecto de Ley del Deporte (tràmit d’informació pública) 

b. Anteproyecto de Ley de Empleo (consulta pública prèvia) 

6. Donar compte de diferents convenis de col·laboració formalitzats per l’FMC: 

a. Conveni de col·laboració entre la Federació de Municipis de Catalunya i la Fundació Carles Pi i 
Sunyer d’estudis autonòmics i locals per al desenvolupament, el manteniment i l’actualització del 
banc de bones pràctiques dels governs locals 2021. 
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b. Conveni de col·laboració entre l’Associació de Municipis per la Mobilitat i el Transport Urbà i la 
Federació de Municipis de Catalunya per l’organització del primer Congrés Internacional de 
Mobilitat (International Mobility Congress) 

c. Conveni específic de col·laboració entre la Federació de Municipis de Catalunya i la Diputació de 
Barcelona per a l’organització del Seminari de Dret Local 2021-2022 

7. Fira Municipàlia 2021. (Informació verbal) 

8. Preparatius 32a Assemblea General de l’entitat. (Informació verbal) 

9. Informació de les Àrees i les Comissions sectorials. (Informació verbal) 

a. Contracte programa de serveis socials 

b. Educació: delegació de competències 

c. Plenaris previstos (Territori i Sostenibilitat i Cultura, Joventut i Infància) 

10. Informacions de la Presidència. (Informació verbal) 

a. Servei Info Europa 

b. Estat de les reunions amb els consellers/es 

11. Qüestions sobrevingudes.  

12. Precs i preguntes.  

 

 

La Presidenta dóna la benvinguda a tots els assistents i també les gràcies per participar en aquesta sessió del 
Comitè Executiu per via telemàtica. 

 

1. Aprovar, si escau, l’acta de la sessió ordinària del 19 de juliol de 2021 

Sense cap modificació per part dels assistents, s’aprova l’acta per assentiment. 

 

2.  Informe d’activitats i de gestió de l’FMC corresponent al mes de juliol de 2021 

La Presidenta explica que en aquest punt de l’ordre del dia donem compte de les activitats i la gestió que des de 
l’FMC s’ha dut a terme durant el mes de juliol, que inclou les diferents reunions que han mantingut els 
presidents/vicepresidents de les Àrees, les reunions i l’activitat institucional relacionada amb la pandèmia, les 
diferents reunions de les comissions mixtes en les que els representants de l’FMC han participat, els comunicats 
i tota la informació detallada que s’ha enviat a les entitats adherides i s’ha publicat a la pàgina web, les diferents 
reunions de les àrees i les comissions sectorials i, finalment, hi ha els diferents cursos i seminaris que s’ha 
organitzat aquest mes de març. 

Els assistents aproven per assentiment l’informe d’activitats i de gestió de l’FMC corresponent al mes de juliol de 
2021. 

 

3. Aprovar, si escau, la Declaració de Barcelona sobre polítiques del temps 

La Presidenta explica que des de la coordinadora de la Barcelona Time Use Initiative, que recull el llegat de 
l’Iniciativa per la Reforma Horària es van posar en contacte amb l’FMC demanant el nostre suport a la Declaració 
de Barcelona per les Polítiques de Temps. Aquesta és una declaració política pionera que té com objectiu 
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comprometre’ns, en la mesura de les responsabilitats i possibilitats de cada institució firmant, a desenvolupar 
accions per posar el dret al temps i potenciar les polítiques del temps en l’agenda política internacional i urbana.    

Aquesta declaració ha estat elaborada amb el grup de l’Expert Lab de la Barcelona Time Use Initiative i amb la 
col·laboració de l’Oficina per la Reforma Horària de Catalunya, l’Ajuntament de Barcelona, l’AMB i la Diputació 
de Barcelona, així com la Xarxa de Municipis Europeus.  

La Federació de Municipis de Catalunya té signat el conveni de col·laboració conjuntament amb la Generalitat 
per fomentar la Reforma Horària i polítiques del temps en els pobles i ciutats de Catalunya.  

Durant la Time Use Week 2021, que es celebrarà a Barcelona el 25-31 d’Octubre, es farà la firma i presentació 
oficial, on se’ns convidarà a participar (online o presencialment segons les restriccions). 

Els assistents aproven per unanimitat donar suport a la Declaració de Barcelona per les Polítiques de Temps i 
facultar la Presidència per a la seva signatura; així com notificar a la Coordinadora de la Barcelona Time Use 
Initiative el suport de l’FMC a l’esmentada Declaració. 

 

4. Nomenament dels diferents representants de l’FMC a les comissions mixtes i òrgans de participació i 
col·laboració amb la Generalitat de Catalunya. Ratificar, si escau 

La Presidenta explica que amb la documentació d’aquest punt hi ha la relació dels nomenaments dels 
representants a les comissió mixtes i òrgans de participació i col·laboració amb la Generalitat que s’han traslladat 
als diferents departaments –des del darrer Comitè Executiu- i que si no hi ha cap dubte al respecte, s’haurien 
d’aprovar. 

Òrgan Representants electes Tècnics/ques 

Consell de Direcció del CatSalut Santiago Macip, tinent d’alcalde de Pineda de 
Mar en substitució d’Enric Llorca 

 

Comissió Ordenació Territorial 
Metropolitana de Barcelona 

T: Josep Mayoral, alcalde de Granollers                          
S: Marta Farrés, alcaldessa de Sabadell 

 

Consell Escolar de Catalunya 
David Quirós, Regidor l'Hospitalet de Llobregat   
en substitució de German Barrena Casero, 
regidor GAVÀ   

 

Consell Pedagògic i Científic de 
l'Institut de Seguretat Pública 
de Catalunya (ISPC) 

 

 

Xavier Santajuliana, 
sotscap de la Policia 
Local de Mataró en 
substitució de 

Teresa Carrasco, 
actualment a la 
Guàrdia Urbana de 
Barcelona 

Comissió de Coordinació amb 
els Ens Locals-Agència de 
Cooperació al 
Desenvolupament 

Alba Martínez, T. Alcalde de de Sant Boi de 
Llobregat en substitució de Pau Navarro 

 

Consell de Cooperació al 
Desenvolupament Agència 
Catalana de Cooperació al 
Desenvolupament 

Alba Martínez, T. Alcalde de de Sant Boi de 
Llobregat en substitució de Pau Navarro 
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Òrgan Representants electes Tècnics/ques 

Secció de la Comissió Territorial 
d'Urbanisme de Girona Narcís Fajula, alcalde de Sarrià de Ter  

 

Els assistents ratifiquen per unanimitat la relació de representants a les diferents comissions mixtes.  

 

5. Ratificar, si escau, les observacions a diferents projectes normatius elaborades pels serveis tècnics i 
jurídics de l’FMC 

a) Anteproyecto de Ley del Deporte (tràmit d’informació pública) 

El Secretari General explica que les consideracions que s’han formulat a l’ Anteproyecto de Ley del Deporte són 
més de caire polític que jurídic. Concretament, s’ha demanat que els ens locals tinguin una representació més 
activa dins la Conferencia Sectorial del Deporte, a través de la FEMP. 

b) Anteproyecto de Ley de Empleo (consulta pública prèvia) 

El Secretari General explica que les aportacions presentades per l’FMC se centren en aquestes propostes:  

- S’ha de contemplar que formaran part del Sistema Nacional de Empleo els serveis d’ocupació 
d’aquelles entitats locals que així els constitueixin amb els seus propis mitjans 

- Els serveis locals d’ocupació promoguts per les entitats locals figuraran de forma separada a les entitats 
col·laboradores amb l’execució de les polítiques actives i d’intermediació 

- S’establiran els mecanismes de cooperació interadministrativa (Consorcis, contractes programa, etc.) 
per promoure la dimensió local que hauran d’impulsar les Comunitats Autònomes 

- La dimensió local estarà present en els Plans anuals de l’Estat i les Comunitats Autònomes de forma 
específica i formarà part de l’evaluació de les polítiques que es realitzin 

- Es concretaran els dos aspectes principals de la dimensió local de les Políticas Activas de Empleo: la 
prestació dels serveis d’atenció i acompanyament i la integració territorials del conjunt d’actuacions i la 
seva relació amb altres polítiques públiques 

Els assistents ratifiquen per unanimitat les observacions presentades pels serveis tècnics i jurídics de l’FMC a 
l’Anteproyecto de Ley del Deporte (en tràmit d’informació pública) i a l’ Anteproyecto de Ley de Empleo (consulta 
pública prèvia). 

 

c) Donar compte de diferents convenis de col·laboració formalitzats per l’FMC 

a) Conveni de col·laboració entre la Federació de Municipis de Catalunya i la Fundació Carles Pi i Sunyer 
d’estudis autonòmics i locals per al desenvolupament, el manteniment i l’actualització del banc de bones 
pràctiques dels governs locals 2021. 

El Secretari General explicat que l’any 2013 la Federació de Municipis de Catalunya (FMC) i la Fundació Carles 
Pi i Sunyer, d’estudis autonòmics i locals van signar un primer acord de col·laboració per desenvolupar, mantenir 
i actualitzar el Banc de Bones pràctiques dels governs locals.  

L’FMC està interessada en què es pugui mantenir aquest Banc de Bones Pràctiques dels Governs Locals de 
referència a Catalunya i el servei que s’ha impulsat des de la Fundació, a dia d’avui, és l’única base de dades 
accessible via web que recull experiències innovadores en l’àmbit local català.  

D’altra banda, a la Fundació, el desenvolupament del projecte li permetrà difondre i ampliar el seu Banc de 
Bones Pràctiques dels ajuntaments de la província de Barcelona a la resta dels municipis catalans. 
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La gestió del projecte requereix garantir el treball conjunt i la coordinació entre la Federació i la Fundació, amb 
un objectiu general compartit: detectar, recollir, sistematitzar i difondre bones pràctiques sobre governs i 
polítiques locals d’interès per als municipis seguint una metodologia comuna.  

La coordinació i l’organització dels treballs les duran a terme, conjuntament, l’FMC i la Fundació Carles Pi i 
Sunyer d’Estudis Autonòmics i Locals. 

Vist l’èxit de l’experiència d’aquesta col·laboració s’ha signat el conveni de col·laboració entre la Federació de 
Municipis de Catalunya i la Fundació Carles Pi i Sunyer d’Estudis Autonòmics i Locals per al desenvolupament, 
el manteniment i l’actualització del Banc de Bones Pràctiques dels Governs Locals, durant l’any 2021, amb la 
quantia de 14.000€, més IVA, amb càrrec al vigent pressupost de l’FMC. 

 

b) Conveni de col·laboració entre l’Associació de Municipis per la Mobilitat i el Transport Urbà i la Federació de 
Municipis de Catalunya per l’organització del primer Congrés Internacional de Mobilitat (International Mobility 
Congress) 

El Secretari General explicat que l’Associació de Municipis per a la Mobilitat i el Transport Urbà (AMTU) és 
l’entitat fundadora i organitzadora del Primer Congrés Internacional de la Mobilitat (International Mobility 
Congress), que se celebra a Sitges els dies 21 i 22 de setembre de 2021, i consisteix en la presentació 
d’innovacions i noves tendències en relació a la nova mobilitat a l’entorn local, tot focalitzant-se en la 
sostenibilitat, l’entorn post-COVID i la innovació.  

L’AMTU ha assumit específicament la tasca de coordinació, adquirint el compromís de col·laboració amb 
diferents entitats, promoció i suport en l’organització del Congrés, així com també la subscripció dels diferents 
acords i convenis amb altres entitats i proveïdors per la celebració d’aquest esdeveniment.  

L’FMC en qualitat d’entitat fundadora, organitzadora i col·laboradora del Congrés, es compromet a realitzar 
l’aportació econòmica consistent en una quantitat de vint-i-cinc mil euros (25.000€) i a col·laborar conjuntament 
amb l’AMTU per l’organització de l’esdeveniment en aquelles altres qüestions que siguin necessàries per 
l’efectiva celebració del International Mobility Congress. La col·laboració de l’FMC amb l’aportació econòmica 
corresponent ja s’ha aprovat en el Comitè Executiu del passat mes de juliol i restava pendent la formalització del 
conveni, del que avui se’n dona compte al Comitè Executiu. 

 

c) Conveni específic de col·laboració entre la Federació de Municipis de Catalunya i la Diputació de Barcelona 
per a l’organització del Seminari de Dret Local 2021-2022. 

El Secretari General explicat que des de l'any 1988 l’FMC organitza el Seminari de Dret Local, amb la 
col·laboració de la Diputació de Barcelona (DIBA), i de l'Escola d'Administració Pública de Catalunya i 
l'Ajuntament de Barcelona  

L'objecte d'aquest conveni és regular la col·laboració entre l’FMC i la DIBA per la realització del Seminari de Dret 
Local 2021-2022. 

Aquest Seminari és una acció formativa que organitza l’FMC i que consta de nou sessions, sens perjudici de la 
possibilitat de celebrar altres sessions extraordinàries si així s’acorda. La periodicitat de les seves sessions és 
mensual i abasta els mesos d’octubre a juny. El Seminari consta d’un director, designat per l’FMC, i d’un Comitè 
de programa, que es troba integrant per totes les institucions que col·laboren en la organització del mateix.  

Els eixos principals del programa d’aquesta 34a edició giren entorn a les conseqüències jurídiques, econòmiques 
i socials de la pandèmia de la Covid-19 en el món local i a altres qüestions d´actualitat jurídica. 

La resta de programa  analitzarà qüestions jurídiques rellevants que afecten el món local, com ara el canvi 
climàtic, el reintegrament de les subvencions, la bona administració, la prevenció de la corrupció, el dret 
anomenat conductual, l’impacte del Dret de la UE, la protecció de dades, la situació dels funcionaris interins, la 
conciliació en la jurisdicció contenciosa administrativa o l’impacte econòmic de les regulacions locals i l’obligació 
legal de consideració del mateix. L’abast de la col·laboració FMC-DIBA consisteix en : 
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a) La DIBA s’integrarà en el “Comitè de Programa” del Seminari, mitjançant dos representants, que 
s'incorporaran a les reunions trimestrals de coordinació i programació del Seminari. 

b) La DIBA coordinarà i presentarà el Grup de treball núm. 1 del Seminari, que tracta temes relacionats 
amb el “personal, règim jurídic i les hisendes locals”.  

c) L’FMC es compromet a reservar en favor de la DIBA un nombre de matrícules no inferior a 50 per tal 
de què pugui seleccionar entre el seu personal els candidats a assistiran al Seminari. En qualsevol cas 
el personal seleccionat haurà de disposar dels requisits de titulació necessaris per tal de poder seguir 
amb aprofitament les sessions del Seminari. 

d) L’FMC ofereix a la DIBA un preu especial en concepte de drets d’inscripció del seu personal, 
consistents en 400 euros per persona i matricula. 

e) Ambdues parts es comprometen a aportar els mitjans humans i materials necessaris per a la correcta 
execució dels compromisos que es derivin d’aquest conveni. 

 

Els assistents resten assabentats dels convenis formalitzats per l’FMC. 

 

d) Fira Municipàlia 2021 

El Secretari General explica que la Fira Municipàlia se celebra cada dos anys i que en l’edició del 2019 l’FMC no 
va participar-hi perquè no s’havien constituït encara els nous òrgans de govern. 

En l’edició del 2021, que se celebrarà els dies 19,20 i 21 d’octubre, i com s’havia fet en les darreres edicions, 
l’FMC tindrà un stand en la Fira i es farà la presentació del nou Servei Info Europa. Hi participaran la Presidenta i 
els vicepresidents i també hi haurà una explicació tècnica per part dels experts de Tornos Abogados. Aquest 
servei consistirà en donar informació als ens locals a través d’una Newsletter; un servei de resolució de dubtes 
des de l’FMC per a municipis de més de 20.000habitants; un servei de resolució de dubtes a través dels Consells 
Comarcals per a municipis de menys de 20.000 habitants i un servei d’orientació específica en un projecte 
concret, a través dels experts dels despatx de Tornos Abogados. 

S’ha programat una formació de 20 hores en Fons Europeus per als tècnics dels Consells Comarcals i per a les 
persones de l’FMC que donaran suport en aquest servei. 

 

e) Preparatius 32a Assemblea General de l’entitat 

La previsió és celebrar la 32a Assemblea General el dissabte dia 13 de novembre en format híbrid (presencial i 
virtual), segons vagin evolucionant les restriccions i/o obertures amb motiu de la pandèmia, al Museu del 
Ferrocarril de Vilanova i la Geltrú. 

L’horari previst és de 12.00h a 13.30h per a la celebració de l’Assemblea i a les 14.00h visita al Museu i dinar per 
celebrar els 40 anys de la Federació de Municipis de Catalunya. 

A mida que es vagin concretant les coses s’informarà. 

 

f) Informació de les Àrees i les Comissions sectorials 

a) Contracte programa de serveis socials 

La vicepresidenta Alba Pijuan explica que és molt difícil tancar la 4a addenda ja que els ajuntaments l’haurien de 
signar aquest mes de setembre i gastar els diners en els propers 3 mesos (màxim el 31 de desembre de 2021) 

Pel que fa al Contracte programa no entrarà en vigor a principis del 2022 i els ajuntaments tindran problemes 
amb els pressupostos. Seria convenient que des de la Secretaria General del Departament es fes una carta 
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adreçada als ajuntaments perquè es puguin posar les partides als pressupostos de manera que els interventors 
acceptin les partides i no posin problemes. No es poden fer mes addendes. Pel que fa a les Fitxes, 24 estan 
pendents de revisió amb el Departament (11 s’han treballat amb els tècnics de l’ACM i de l’FMC i falten 13 per 
revisar). 

La Presidenta comenta la incertesa dels serveis a més de la incertesa econòmica que representa. 

b) Educació: delegació de competències 

El Secretari General explica que a la reunió de la comissió mixta del mes de juliol es va anunciar per part del 
Departament que es volia fer aquesta delegació de competències en transport escolar i menjador escolar als 
Consells Comarcals, que fins ara tenien convenis bilaterals per a aquests serveis. 

El mes d’agost es va publicar al DOCG l’ordre de delegació i planteja dubtes jurídics i pràctics (delegació a les 
AMPES). 

El vicepresident Eduard Rivas manifesta que a les AMPES no els correspon aquest rol i que no estan per fer 
tasques administratives, sinó que han de ser un suport a l’educació. 

El vicepresident Xavier Fonollosa considera que ha de ser el Departament d’Educació qui ha de fer les 
licitacions. 

c) Plenaris previstos (Territori i Sostenibilitat i Cultura, Joventut i Infància) 

El vicepresident Xavier Fonollosa explica que no es va poder tancar la jornada amb Cohabitac i el director de 
l’Agència de l’Habitatge de Catalunya i que quan es faci el Plenari els representants de Cohabitac seran 
convidats a explicar la seva iniciativa pel que fa a l’habitatge de protecció oficial de lloguer. 

Pel que fa a la participació en el Congrés Internacional de Mobilitat, considera que hi va haver una bona 
participació. 

El vicepresident Eduard Rivas, explica que en la reunió mantinguda el passat mes de juliol amb la Consellera de 
Cultura, se li van traslladar un seguit de temes com l’increment del pressupost de cultura, amb l’horitzó del 2%, i 
la necessitat de treballar en un marc normatiu competencial que abordi també el finançament de la cultura en 
l’àmbit local. Es va traslladar la preocupació pel que fa a la cultura popular i tradicional, la modernització i 
normalització laboral del Consorci per la Normalització Lingüística; la participació en el Pacte Nacional per la 
Llengua; i el suport a la coordinació entre departaments (sobretot amb el d’Ensenyament quan parlem, per 
exemple d’escoles de música municipals i de dansa); i suport als grans reptes que depenen del govern de l’Estat, 
com l’Estatut de l’Artista o la Llei de mecenatge, entre d’altres. 

Pel que fa a la reclamació de drets d’autor d’AGEDI als ajuntaments amb ràdios municipals, es posa en 
coneixement dels assistents que s’estan fent gestions amb l’entitat i els ajuntaments per tal d’arribar a un acord. 

La Secretària general adjunta, Roser Colomé, informa que el proper 22 d’octubre a les 12.00h està previst 
celebrar un plenari de l’àrea de Territori i Sostenibilitat i el dia 5 d’octubre un plenari d’ocupació.  

 

10. Informacions de la Presidència 

a) Servei Info Europa 

La Presidenta explica que és un nou servei per als ens adherits i que serà gratuït. Es preveu fer la presentació 
oficial del servei a la Fira Municipàlia. 

b) Estat de les reunions amb els consellers/es 

La Presidenta explica que les reunions celebrades han estat : Conseller d’Educació; President i Consellera de la 
Presidència; Consellera de Drets Socials i Consellera de Cultura. 

Les reunions pendents de data per part de les Conselleries són : Conseller d’Empresa i Treball; Conseller 
d’Interior (teníem data però s’ha de canviar); Conseller de Justícia; Conseller de Polítiques Digitals i Territori; 
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Conseller d’Economia i Hisenda; Consellera d’Acció Climàtica, Alimentació i Agenda Rural; Consellera d’Igualtat i 
Feminismes i Consellera d’Acció Exterior i Transparència. 

 

7. Qüestions sobrevingudes 

La Presidenta explica que davant la situació problemàtica a causa dels botellots a diferents indrets, es proposa 
aprovar el manifest que tot seguit llegeix i que ja estat consensuat prèviament amb els vicepresidents i 
vicepresidentes. 

El vicepresident Xavier Fonollosa manifesta que el text està molt bé però que aquesta situació ha vingut per 
quedar-se, no ho associa a la pandèmia. 

La vicepresidenta Montserrat Candini creu que el tema és de difícil solució. L’obertura de l’oci nocturn ha 
d’amainar aquests botellots. A Calella es van comptabilitzar prop de 6.000 persones a la platja. 

L’alcaldessa de Sant Feliu de Llobregat creu que tal com està expressat en el text correm el risc de que es 
criminalitzi els joves i proposa afegir o modificar el paràgraf on no es vinculi tant els aldarulls als joves. 

El vicepresident Eduard Rivas expressa que el text és molt equilibrat i amb sensibilitat, però està d’acord amb 
l’alcaldessa de Sant Feliu de Llobregat. 

El vicepresident Àlex Garrido comparteix una reflexió: es tracta de grups vandàlics organitzats i de màfies 
d’ocupacions i de delinqüents i hi ha una sensació d’impunitat generalitzada al país. 

La vicepresidenta Montserrat Candini es manifesta d’acord amb la reflexió d’Àlex Garrido i afegeix la falta de 
respecte cap als policies. També s’hi suma el vicepresident Eduard Rivas i la Presidenta de l’FMC. 

Un cop introduïdes les aportacions en el sentit que planteja l’alcaldessa de Sant Feliu de Llobregat i validades 
pels vicepresidents i vicepresidentes, el text del Manifest és el següent:  

“L’FMC demana el lideratge del govern de la Generalitat per afrontar de forma urgent la problemàtica dels 
botellots. Des de fa uns anys que els governs locals observem com el model d’oci nocturn d’adolescents i joves 
s’ha anat transformant. Una part d’adolescents i joves han passat d’utilitzar espais predeterminats, 
condicionats i regulats per a l’oci nocturn a utilitzar espais públics de forma espontània, concentrant-se moltes 
persones proveïdes de música i d’alcohol, entre altres.  

D’un temps cap ençà d’una forma o altra, els ajuntaments han aprovat ordenances locals que posaven 
limitacions a aquest tipus d’oci que es produeix en la via pública de forma no controlada i poc segura, que 
concentra a adolescents i joves que consumeixen alcohol, i que generen moltes molèsties a la resta de veïns i 
veïnes de les zones on es reuneixen. L’aplicació d’aquestes ordenances no ha estat fàcil, sumat a les mancances 
d’efectius dels cossos de seguretat. 

Però després de les restriccions més severes de la pandèmia, s’ha fet evident que aquest model d’oci, que 
abans es produïa a petita escala i de forma majoritària en festes municipals o al voltant d’altres espais d’oci 
regulat, s’ha convertit en un fenomen molt més habitual, multitudinari i impossible de regular des de les 
competències municipals.  

Aquestes festes de la Mercè han estat una mostra més de les dificultats que des de les competències locals 
tenim els ajuntaments per fer front a les conseqüències que es poden produir amb l’acumulació de tantes 
persones en un espai públic per celebrar botellots. Però no ha estat l’única mostra en aquests darrers mesos, 
on la celebració de botellots durant els caps de setmana o actes festius municipals ha estat generalitzada arreu 
del territori. 

Des dels ajuntaments som conscients de la complexitat del fenomen que hem d’abordar de manera seriosa i 
sense criminalitzar al col·lectiu de gent jove, per això sol·licitem al govern de la Generalitat que afronti de 
forma urgent aquesta situació amb una actuació que no solament vagi dirigida a l’ordre públic i a frenar els 
botellots i les conseqüències que se’n puguin derivar quan aquests ja s’estan produint, sinó que analitzi més  a 
fons les variables que han portat a adolescents i joves a apostar per aquest model d’oci nocturn. S’ha de fer 
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una actuació global, i especialment dirigida a apaivagar l’augment de la violència adreçada als cossos de 
seguretat i els béns públics i privats.  

Aquest model d’oci nocturn i les conseqüències que hem observat de forma reiterada que se’n deriven, afecten 
greument l’ordre públic i la convivència en els nostres municipis.  

Els ajuntaments sol·licitem el lideratge necessari del govern de la Generalitat de Catalunya per gestionar 
aquesta situació, fruit de múltiples variables, però que s’escapa del control dels governs locals i de les 
competències que tenim delegades, i que afecta de forma directa als nostres pobles i ciutats. Com sempre, 
l’FMC i els municipis que l’integrem ens posem a disposició de la Generalitat per col·laborar i abordar 
conjuntament aquesta problemàtica creixent. Barcelona, 27 de setembre de 2021” 

 

12. Precs i preguntes 

La Presidenta explica que hi ha 27 municipis afectats per les pantalles protectores de les vies del tren i que 
elaboraran una moció que enviaran als ajuntaments. 

 

Finalitza la sessió a les 17.11 hores del dia de la data. 

 

 

   Vist-i-plau 

 

 

 

 

 

El Secretari General       La Presidenta 
Magí Rovira i Font   Olga Arnau i Sanabra 
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